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The article describes the methods to improve the tribological characteristics of friction-trobezhnyh pump prices 
by applying a composite coating friction-chemical method. It is shown that most of the damage is related to the failure 
of bearings-ing, or a protective sleeve shaft packing and packing cords, broken down due to hydrogen wear. Reduce 
the hydrogenation of friction parts as a result of the operation of the water can be considered in the implementation 
of the friction regime of selective transfer. This can be done by forming a coating of composite processing in 
metalloplakiruyuschih environments, and using metalloplakiruyuschey additive in the oil. The results showed that the 
use of lubricants and metalloplakiruyuschih composite coating increases the life of electric heating systems more than 
doubled.
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В данной работе приведены результаты исследования, позволяющие на основе трехмерного гидродинами-
ческого моделирования получить некоторые рекомендации к проектированию повышающей гидродинамиче-
ской передачи (ГДП), у которой частота вращения турбинного колеса выше частоты вращения насосного коле-
са. Такая передача может использоваться, например, на МГЭС или ВЭС с целью применения на них серийных 
быстроходных генераторов.С помощью физического препроцессора ANSYS CFX проведено моделирование, 
показывающее, что геометрия проточной части, полученная по методике проектирования понижающих ГДП, 
обладает рядом недостатков, проявляющихся в виде отрывов и вихреобразования. Предлагается алгоритм, по-
зволяющий скорректировать указанные методики и в результате получить геометрию проточной части повы-
шающей передачи, обладающей высокой эффективностью. Представленные данные по расчету в  ANSYS CFX 
лопастных систем показывают их совместимость и доказывают принципиальную возможность создания такого 
устройства. 
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Results of step-up hydrodynamic transmission (HDT) investigationbased on CFD method toelaboratepracticalrec
ommendationsfortheir design are presented. In HDT rotating speed of turbine wheel is higher than that of pump wheel. 
Such transmissions can be usedonsmall hydropower plantsandwind farms for application serialhigh-speedgenerators. 
Investigation of HDT, designedby the methodic used forreducinghydrodynamic transmission with Ansys CFX 
preprocessor,showedstrong flow separationandvortex formation both along flow passages and inside runners. Algorithm 
was proposedthat allows to modifythosemethods and to obtain thegeometry of highlyefficient HDT. Results of ANSYS 
CFXbladesystems modeling,showingtheircompatibility andprovingprinciple possibility of creationsuch devices, are 
presented.
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Проведен анализ движения горной породы над поверхностью вибрационного грохота.  В соответствии 
с теоретическими исследованиями доказано, что наклон плоскости рабочей поверхности грохота оказывает 
значительное влияние  на эффективность грохочения. На основе анализа движения горных пород на поверхно-
сти вибрационного (активного) грохота разработана компьютерная программа для численного и графического 
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моделирования движения частиц относительно просеивающей поверхности, а также статистического анали-
за результатов многократного моделирования полёта частицы при различных параметрах закона колебаний и 
случайных значениях фрикционных характеристик частицы в момент удара. В данной программе предусма-
тривается возможность включения режима колебания частицы без просеивания сквозь рабочую поверхность 
грохота. Этот режим позволит для каждого набора значений параметров закона колебаний рабочей поверхно-
сти выполнить наперёд заданное количество численных экспериментов. Приведён пример траектории полёта 
частицы на подвижной поверхности грохота, полученной с помощью описанной программы. 
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The analysis of the movement of the rock above the surface of the vibrating screen. According to theoretical 
studies have shown that the slope of the plane of the working surface of the screening has a significant impact on the 
effectiveness of screening. Based on the analysis of the motion of rocks on the surface of the vibration (active) screening 
developed a computer program for numerical and graphical simulation of particle motion relative to the screening 
surface, as well as statistical analysis of the results of multiple flight simulation particles at different parameters of the 
law of random fluctuations and values   of the friction characteristics of the particles at impact . This program provides 
for the inclusion of the particle oscillation mode without sifting through the work surface noise. This mode will allow 
for each set of values   of the parameters of the law to perform the work surface vibrations preassigned number of 
numerical experiments. An example of the trajectory of the particles on the moving screening surface obtained by the 
described program.


